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DDyysskkuussyyjjnnee  bbaaddaanniiaa
Raport Factors Association with Findings of Published Trials of Drug-Drugs

Comparison, opublikowany przez University of California, San Francisco
(UCSF) pokazuje, ¿e wyniki badañ klinicznych finansowanych przez firmy
farmaceutyczne s¹ przedstawiane w znacznie lepszym œwietle ni¿ badania,
których koszty s¹ pokrywane ze œrodków publicznych. UCSF porówna³o po-
nad 200 prób klinicznych testuj¹cych statyny obni¿aj¹ce poziom cholestero-
lu. Oko³o po³owa ze 192 badañ klinicznych nad statynami, przeprowadzo-
nych w latach 1999–2005, by³a sponsorowana przez przemys³. W przypad-
ku 30 proc. badañ nad tymi substancjami nie ujawniono Ÿród³a finansowania,
natomiast pozosta³e próby op³acono ze œrodków publicznych. Twórcy rapor-
tu wykazali, ¿e te badania znacznie rzadziej by³y zwieñczone wprowadze-
niem leku do obrotu. Wykazano natomiast, ¿e preparaty testowane za pieni¹-
dze firm farmaceutycznych trafiaj¹ na rynek a¿ 20 razy czêœciej. W efekcie
prof. Lisa Bero, zajmuj¹ca siê farmacj¹ kliniczn¹ na UCSF, autorka opraco-
wania, stwierdzi³a, ¿e musimy byæ bardzo sceptyczni w stosunku do badañ sponso-
rowanych przez firmy farmaceutyczne. Zwrócono równie¿ uwagê na fakt, i¿ fir-
my dokonuj¹ selekcji przy ujawnianiu otrzymywanych wyników. W publika-
cjach mo¿emy przeczytaæ przyk³adowo, ¿e dany œrodek obni¿a poziom t³usz-
czów, ale nie znajdziemy ju¿ informacji dotycz¹cych rzeczywistego wp³ywu
na obni¿enie ryzyka zawa³u serca.

UUddaannyy 22000077
Firmy PMR i Pharma Expert szacuj¹, ¿e rynek preparatów OTC wzroœnie w 2007 r. a¿ o 7 proc., czyli niemal 2-krotnie

w stosunku do 2006 r. Do boomu na specyfiki sprzedawane bez recepty w pierwszych miesi¹cach 2007 r. przyczyni³ siê wzrost
zachorowañ na grypê i inne zimowe infekcje, a tak¿e szybki wzrost PKB, który sprawi³, ¿e Polacy wydawali wiêcej na leki pe³-
nop³atne. Warto jednak podkreœliæ, ¿e choæ mówi¹c o rynku OTC, u¿ywa siê okreœlenia leki, napêdza go przede wszystkim
sprzeda¿ produktów, które lekami nie s¹, a wiêc suplementy diety, tzw. dietetyczne œrodki spo¿ywcze, œrodki opatrunkowe, ko-
smetyki i sprzêt medyczny. To one stanowi¹ ponad 1/3 jego wartoœci. Do wzrostu w nastêpnych latach przyczyni¹ siê te¿ leki
na choroby ¿o³¹dkowe i choroby skóry, których sprzeda¿ roœnie wyj¹tkowo intensywnie. 

wwwwww..ccmmlliimm..ppll
Centrum Medyczne LIM

wdro¿y³o now¹ platformê interne-
tow¹, której integraln¹ czêœci¹ jest
zupe³nie zmieniony i wzbogacony
o dodatkowe funkcje system rezer-
wacji online. Ponadto pacjenci maj¹
dostêp do obszernych informacji
z zakresu zdrowia zawartych 
w Vademecum pacjenta (wkrótce bê-
d¹ mogli podzieliæ siê na forum swoimi opiniami). Dziêki jednej ze stron
(www.cmlim.pl lub www.cm-lim.com.pl) pacjenci mog¹ nie tylko zarezerwowaæ
wizytê u wybranego lekarza z Centrum Medycznego LIM, ale ³atwo i szybko
sprawdziæ dostêpnoœæ poszczególnych specjalistów. Ponadto nowy system umo¿-
liwia podgl¹d listy zarezerwowanych i odbytych przez pacjenta wizyt, wystawio-
nych skierowañ, które nie maj¹ przypisanego terminu wizyty, a tak¿e zapewnia
dostêp do grafiku us³ug oraz pracy lekarzy. Centrum Medyczne LIM zobowi¹-
zuje siê do przechowywania i udostêpniania informacji powierzonych w sposób
zgodny z wymogami prawa oraz polityk¹ bezpieczeñstwa informacji przychodni.

PPiilloottaa¿¿  PPLLIIVVYY
PLIVA Kraków odda³a do u¿ytku nowy

Wydzia³ Produkcji Pilota¿owej. Wydzia³
jest czêœci¹ krakowskiego centrum badañ
i rozwoju PLIVY, które zajmuje siê praca-
mi nad lekami generycznymi G³ównym ce-
lem nowego wydzia³u jest produkcja serii
pilota¿owych leków do badañ biorówno-
wa¿noœci, na podstawie których dokonuje
siê rejestracji produktów leczniczych. No-
wy wydzia³ bêdzie te¿ wytwarza³ ma³e serie
leków do celów komercyjnych. PLIVA za-
powiedzia³a inwestycjê w centrum badañ
i rozwoju w Krakowie w 2005 r. Od tego
czasu, kosztem 20 mln z³, wybudowano no-
wy wydzia³, a tak¿e zmodernizowano ist-
niej¹ce laboratoria. Dwukrotnie zwiêkszo-
no równie¿ zespó³ – obecnie centrum ba-
dañ i rozwoju zatrudnia ok. 80 osób.

LLiittwwiinnii  ww nnaattaarrcciiuu
Spó³ka z kapita³em litewskim, zarz¹dzaj¹-

ca sieci¹ aptek Euro-Apteka, chce rozszerzyæ
dzia³alnoœæ równie¿ o dystrybucjê hurtow¹.
W tym celu powo³a³a now¹ firmê Apteka 
Polonez dla Ciebie, wokó³ której ma byæ two-
rzona grupa zakupowa zaopatruj¹ca niezale¿-
nych aptekarzy. Mia³aby siê ona staæ konku-
rencj¹ m.in. dla gie³dowych hurtowni leków,
które maj¹ w³asne punkty detaliczne (np.
PGF czy Farmacol). Euro-Apteka zdecydo-
wa³a siê na rozpoczêcie biznesu wbrew tren-
dom obserwowanym na rynku. W tym sa-
mym czasie rozpada siê bowiem Apofarm
– najwiêksza w kraju grupa zakupowa stwo-
rzona przez aptekarzy. Ju¿ dwie hurtownie
wchodz¹ce w jej sk³ad zosta³y przejête przez
Torfarm, o kolejne trzy staraj¹ siê g³ówni gra-
cze na rynku dystrybucyjnym. Nie nale¿y
jednak dziwiæ siê optymizmowi Euro-Apteki,
bo w 2007 r. firma zaczê³a wreszcie zarabiaæ.
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SSttrraajjkk  ppoo bbuu³³ggaarrsskkuu
Lekarze najwiêkszego szpitala w Sofii – Instytutu Me-

dycyny Ratunkowej im. Pirogowa – ostrzegaj¹, ¿e zaprze-
stan¹ przeprowadzania planowych operacji, jeœli odmówi
im siê prawa do strajku. Medycy od wielu tygodni codzien-
nie organizuj¹ trwaj¹ce godzinê demonstracje. Domagaj¹
siê wy¿szych pensji i lepszego wyposa¿enia. Lekarze twier-
dz¹, ¿e zarabiaj¹ ok. 600 lewów (ok. 300 euro) miesiêcznie,
a powinni zarabiaæ kilka razy wiêcej. Wynagrodzenia pielê-
gniarek, 2-krotnie mniejsze od obecnych p³ac lekarzy
– zdaniem protestuj¹cych – nie powinny byæ mniejsze ni¿
zarobki kierowców autobusów, którzy niedawno zagrozili
strajkiem i dostali znaczne podwy¿ki. 2 tys. pracowników
szpitala im. Pirogowa domaga siê równie¿ dotacji bud¿eto-
wych dla swojej placówki, która ca³¹ dobê pe³ni ostry dy¿ur,
przyjmuj¹c pacjentów z ca³ego kraju. 

LLooggiissttyykkaa  ffaarrmmaacceeuuttyycczznnaa
Polski oddzia³ Fiege, jednej z wiod¹cych europej-

skich firm logistycznych, rozszerza dzia³alnoœæ o us³ugi
z zakresu przechowywania i transportu produktów me-
dycznych. Dotychczas, spó³ka zainwestowa³a w przed-
siêwziêcie prawie 2 mln z³, które zosta³y przeznaczone
na dostosowanie centrum logistycznego w Mszczono-
wie do magazynowania farmaceutyków. Jest to pierwsza
tego typu inwestycja Fiege w Polsce. W centrum logi-
stycznym w Mszczonowie, specjalnie na potrzeby klien-
tów z bran¿y farmaceutycznej, zosta³a wydzielona strefa
o powierzchni 1500 m2, docelowo firma planuje jednak
przeznaczyæ na ten cel 5000 m2. Na potrzeby przecho-
wywania farmaceutyków, temperatura powietrza w ma-
gazynie bêdzie zachowywana w zakresie pomiê-
dzy 15–25°C, natomiast wilgotnoœæ powietrza bêdzie
utrzymywana na poziomie 65 proc.

UUcciieecczzkkaa  zzaa ggrraanniiccêê
Coraz wiêcej polskich firm farmaceutycznych ucieka

z rejestracj¹ swoich leków za granicê. Powód? Jest
sprawniej i szybciej ni¿ w Polsce – twierdz¹ przedsiê-
biorcy. Jak przyznaje jeden z nich – rejestracja leku
na Litwie trwa³a pó³ roku i kosztowa³a 2 tys. z³, czyli co
najmniej 5-krotnie mniej ni¿ w Polsce. Do niedawna
polscy wytwórcy leków mogli rejestrowaæ je tylko w tzw.
procedurze narodowej, prowadzonej przez agencjê reje-
stracyjn¹ danego kraju. Od wejœcia Polski do Unii 
Europejskiej mog¹ sk³adaæ wnioski o dopuszczenie
do obrotu swoich preparatów w wiêcej ni¿ jednym pañ-
stwie Wspólnoty. Umo¿liwiaj¹ to procedury miêdzyna-
rodowe (wzajemnego uznania – MRP lub zdecentrali-
zowana – DCP). Polskie firmy coraz czêœciej korzystaj¹
z obu procedur. 

KKoonnttaakktt  nnaauukkii  ii bbiizznneessuu
Od niedawna istnieje mo¿liwoœæ zarejestrowania siê przez oso-

by prowadz¹ce dzia³alnoœæ naukow¹ zwi¹zan¹ z naukami medycz-
no-biologicznymi w bezp³atnej bazie projektu SMEs go Health.
Sieæ SMEs go Health to europejska inicjatywa wspomagaj¹ca udzia³
ma³ych i œrednich przedsiêbiorstw oraz instytucji naukowo-badaw-
czych w projektach w obszarze Zdrowie 7. Programu Ramowego.
Oferuje tak¿e szeroki zakres darmowych us³ug, takich jak infor-
macje i szkolenia dotycz¹ce tego programu, promocjê dzia³alnoœci
naukowej w bazie projektu i wyspecjalizowane poszukiwanie part-
nerów (aktualnie ponad 800 profili i 40 projektów poszukuj¹cych
partnerów). Projekt SMEs go Health jest wspó³finansowany przez
Komisjê Europejsk¹. Koordynatorem projektu jest Biuro ds. Miê-
dzynarodowej Wspó³pracy Naukowej i Technologicznej z Austrii.
Polskim partnerem jest Krajowy Punkt Kontaktowy Programów
Badawczych UE. Projekt ten jest kontynuacj¹ trwaj¹cego 3 lata
projektu SMEs go LifeSciences.

KK³³ooppoottyy  BBiioottoonnuu
Spó³ce nie uda siê do koñca pierwszego pó³rocza obj¹æ dodat-

kowych 70 proc. udzia³ów w ukraiñskim Indarze, co umo¿liwi³o-
by pe³n¹ kontrolê nad firm¹. Choæ ju¿ w maju ukraiñski rz¹d 
wpisa³ Indar, który jest najwiêkszym producentem insuliny w tym
kraju, na listê spó³ek przeznaczonych do prywatyzacji, to biurokra-
tyczne procedury przeci¹gaj¹ siê. Zdaniem Adama Wilczêgi, pre-
zesa Biotonu, transakcjê przejêcia wschodniego przedsiêbiorstwa
uda siê zamkn¹æ dopiero w trzecim kwartale. Wkrótce w Indarze
odbêdzie siê walne zgromadzenie akcjonariuszy, podsumowuj¹ce
ubieg³y rok. Dopiero póŸniej ukraiñski rz¹d bêdzie móg³ kontynu-
owaæ sprzeda¿ kontrolowanego pakietu akcji. W miêdzyczasie
Bioton przygotowuje siê do, ju¿ rok temu zapowiadanego, przejêcia
dwóch w³oskich firm farmaceutycznych – Pharmatex Italia i Fisio-
pharma. Ma za nie zap³aciæ ³¹cznie ok. 17 mln euro (ok. 65 mln z³).
W³aœnie zakoñczono badanie prawno-finansowe tych firm.

RRoozzwwóójj  EENNEELL--MMEEDD
ENEL-MED przewiduje wzrost sprzeda¿y w 2007 r.

do poziomu 90 mln z³. To zwiêkszenie sprzeda¿y a¿ o 38 proc.
w stosunku do 2006 r. Realizacji tego celu ma s³u¿yæ strategia
intensywnego rozwoju Centrum, polegaj¹ca na rozbudowie
sieci w³asnych placówek i odwa¿nym inwestowaniu w nowa-
torskie us³ugi œwiadczone przez ENEL-MED. W 2006 r.
ENEL-MED zainwestowa³ w otwarcie nowej placówki
w Poznaniu ok. 3,5 mln z³. W kwietniu otwarty zosta³ bogato
wyposa¿ony oddzia³ Centrum Diagnostycznego w Szpitalu
Bielañskim w Warszawie. Tak szybkie tempo rozwoju 
Centrum bêdzie z pewnoœci¹ utrzymane w roku bie¿¹cym.
Szacowana wartoœæ wszystkich inwestycji wyniesie 9,5 mln z³,
z czego 4,5 mln z³ zostanie przeznaczone na inwestycje zwi¹-
zane z otwarciem nowych placówek, 5 mln z³ poch³onie zakup
nowej aparatury medycznej.


